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04 EVROPSKÝ SUMMIT REGIONŮ A MĚST
Nový pohled na témata, jako jsou například 
demokracie, udržitelný rozvoj, budoucnost 
Evropské unie a její rozšíření, potřeba zajiš-
tění sociální, hospodářské a územní soudrž-
nosti, to vše bylo předmětem jednání na 10. 
Evropském summitu regionů a měst v bel-
gickém Mons.

06 NOVÝ PROGRAM CÍLÍ 
NA SNÍŽENÍ POČTU ČERNÉ ZVĚŘE
V reakci na podněty zástupců měst a obcí, 
majitelů lesů i  veřejnosti vyhlásil Karlo-
varský kraj zbrusu nový dotační program. 
Jeho účelem je snížení počtu černé zvěře.  
 
11 GRATIAS. MINISTR JUREČKA 
OCENIL IVU JIRÁSKOVOU
Iva Jirásková ze Sociálních služeb v Kyn-
šperku nad Ohří obdržela od ministra Mari-
ana Jurečky  zvláštní ocenění za významný 
přínos v sociální práci. Skleněnou plaketu 
pro vítěze si v letošním sedmém ročníku cen 
„Gratias“ odneslo šest ze 157 nominovaných 
sociálních pracovníků.

16 KARLOVARSKÝ KRAJ – MŮJ DOMOV
Rok uplynul jako voda a my tu máme opět 
výtvarnou soutěž pro děti a mládež. Nejlepší 
práce budou odměněny mobilními telefony, 
tablety a MP3 přehrávači. Soutěž poběží od 
2. května do 28. června. 

18 SVATAVSKÉ STROJÍRNY. 
TRADICE PEVNÁ JAKO OCEL
Společnost Svatavské strojírny, významný 
dodavatel ve strojírenství, si v nedávné době 
připomněla 30 let od svého vzniku. Svými 
obraty se tak za více než tři dekády půso-
bení na trhu řadí ve svém oboru mezi velmi 
úspěšné a prosperující české fi rmy.

28 GOLF-PASS, TO JE KLÍČ 
K UNIKÁTNÍM ZÁŽITKŮM
Royal Golf Club Mariánské Lázně, Golf Resort 
Karlovy Vary, Cihelny Golf & Wellness Resort, 
Golf Sokolov, Golf Resort Františkovy Lázně – 
Hazlov, Golf Club Kynžvart. Šest překrásných 
hřišť ležících v Karlovarském kraji spojuje 
unikátní golfová služba Golf-pass.
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KRÁTCE Z KRAJE

ODBORNÍCI ŘEŠILI 
OCHRANU DĚTÍ 
A PODPORU RODIN

Odborné setkání MPSV a Karlovarského 
kraje na téma Výzvy a příležitosti sys-
tému ochrany dětí a podpory rodin zapl-
nilo v závěru března sál Krajské knihovny 
Karlovy Vary. Akce se účastnili pracovníci 
a pracovnice z oblasti ochrany práv dětí 
a služeb pro děti a rodiny z Karlovarského, 
Ústeckého a Plzeňského kraje. Tyto regi-
ony se potýkají s řadou socioekonomic-
kých problémů, které činí práci v oblasti 
sociálně-právní ochrany dětí a služeb pro 
děti a rodiny často velmi komplikovanou. 
Setkání v rámci projektu „Podpora systé-
mové změny v oblasti ochrany práv dětí“ 
fi nancovaného Kanceláří UNICEF v ČR 
bylo příležitostí podívat se na inspirativní 
dobrou praxi, dozvědět se více o vývoji 
v zahraničí a diskutovat o chystaných 
návrzích legislativních změn, které mají 
přinést více včasné podpory a pomoci 
ohroženým dětem a rodinám.

DEN S HEJTMANEM
Není vám lhostejné dění ve vaší obci či 
městě a chcete se o své zkušenosti, názory 
či nápady podělit a přispět tak ke zlepšení 
života kolem nás? Přesně pro vás je při-
pravený Den s hejtmanem. Petr Kulhánek 
bude lidem na Krajském úřadě Karlo-
varského kraje k dispozici 15. května od 
16.00 do 17.00 hodin. Dotazy lze zasílat 
také prostřednictvím formuláře na kraj-
ských webových stránkách nebo formou 
otázek na profi lu Karlovarského kraje na 
sociální síti Instagram, a to v den konání 
Dne s hejtmanem. Seniorům ve starob-
ním důchodu je i dál pravidelně k dis-
pozici právní poradna krajského úřadu, 
konat se bude jako obvykle první středu 
v měsíci od 13.00 do 16.00 hodin, tento-
krát to tedy bude 1. května 2024.

PROJEKTOVÁ VÝZVA CÍLÍ NA 
OBĚHOVÉ HOSPODÁŘSTVÍ
Ministerstvo životního prostředí vyhlásilo 
prostřednictvím Státního fondu životního 
prostředí ČR výzvu č. 52 „Inovativní a pilotní 
projekty Oběhového hospodářství, a  to 
v rámci Operačního programu Spravedlivá 
transformace (OPST). Alokovaná částka činí 
100 milionů  korun, minimální výše podpory 
je 8 milionů korun. Mezi podporované aktivity 
patří výstavba inovativních projektů třídění, 
úpravy, materiálové přeměny, chemické 
recyklace, ostatních a nebezpečných odpadů. 
Cílem Fondu spravedlivé transformace je 
umožnit regionům a lidem řešit negativní 
sociální, hospodářské a  environmentální 
dopady transformace na klimaticky 
neutrální ekonomiku.

NA OBNOVU SPORTOVIŠŤ 
POŠLE KRAJ TÉMĚŘ 
10 MILIONŮ

Mezi 102 organizací, amatéry i sportovce 
z  tělovýchovných jednot rozdělí kraj více 
než 9,9 milionu korun v rámci dotačního 
programu na údržbu a provoz sportovišť 
včetně jejich vybavení. Peníze půjdou 
například na obnovu a údržbu volejbalového 
a beachvolejbalového areálu v Karlových 
Varech – Tuhnicích, na výměnu starého mola 
na loděnici Dřenice, na modernizaci tribuny 
v Dolním Rychnově či na rekonstrukci stáje 
pro koně, jež vlastní Jezdecký klub Karlovy 
Vary - Stará Role. S přispěním kraje se opraví 
i šatny a toalety v hale Tělovýchovné jednoty 
Ostrov, zmodernizuje se závlahový systém na 
fotbalovém hřišti v Citicích a Tělovýchovná 
jednota Spartak Horní Slavkov si pořídí 
travní traktor.

VYBĚHNI S HEJTMANEM
Jste milovníkem běhu, rekreačním či 
profi  běžcem? Zajímá vás dění v regionu 
a rádi byste s hejtmanem probrali, jak to 
v našem kraji běží? Pak právě pro vás je 
určena akce Vyběhni s hejtmanem. Ten-
tokrát bude sraz 14. května v 17.00 hodin 
a vybranou lokalitou Hranice u Aše. 
Místem srazu je areál místní Soko-
lovny. Trasa povede po naučné stezce 
Na cestě k Trojstátí, dále kolem Troj-
mezí, obchvatu na Krásňany, do Růžo-
vého údolí, k Farskému lesu a odtud 
zpět k Sokolovně. Celková vzdálenost je 
necelých 10,5 kilometru. Všichni běžci 
jsou srdečně zváni.

DĚTSKÝ DOMOV V PLESNÉ 
SE DOČKÁ REKONSTRUKCE

Dětský domov v  Plesné, který spravuje 
Dětský domov Karlovy Vary a Ostrov, projde 
rekonstrukcí. Obnova střechy, zateplení 
objektu a provedení hydroizolace by měly 
vyjít na bezmála 18 milionů korun. V domově 
v současné době působí třináct rodinných 
skupin. Dvě fungují v Ostrově, stejný počet 
bychom pak našli také v Karlových Varech 
– Tašovicích, v  Dalovicích a  v Mezirolí. 
V Plesné jich pak mají nejvíce, a to celkem 
pět. O  děti se v  rodinné skupině starají 
zpravidla tři pedagogičtí pracovníci a dvě 
noční tety či strejdové. Nejen vybavením, 
ale celým způsobem života v domově se 
organizace snaží co nejvíce přiblížit životu 
v běžných rodinách.
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KRAJ NA PRAHU ZMĚNY

V rámci zasedání Rady Asociace krajů 
České republiky byl schválený návrh 
nového modelu stanovení podílů jednot-
livých krajů a hlavního města Prahy na 
rozpočtové určení daní krajů. 
Návrh byl už postoupený k projednání 
vládě a parlamentu. V případě jeho schvá-
lení vzrostou daňové příjmy Karlovar-
skému kraji do roku 2026 o 1,15 miliardy 
korun.      
„Současný stav udává pro jednotlivé kraje 
koefi cient podílu na daňových výnosech. 
Po 20 letech se však kraje proměnily 
po mnoha stránkách a postupně vzni-
kaly značné disproporce mezi potřebami 
a skutečným podílem na daňových výno-
sech. „Férové fi nancování krajů“ podpořil 

také ministr fi nancí, který avizoval snahu 
o schválení do doby parlamentních prázd-
nin. Pro Karlovarský kraj má tento krok 
obrovský význam. Do roku 2026 by totiž 
kraji postupně vzrostly daňové příjmy 
o 1,15 miliardy korun, což by nám umož-
nilo realizaci více rozvojových investic, 
případně jejich urychlení. Mohli bychom 
posílit fi nancování rekonstrukcí silnic 
v kraji, rozšířit karlovarskou nemocnici 
o další moderní pavilony včetně onko-
logického centra, postavit novou Střední 
školu živnostenskou v Sokolově, poly-
funkční sportovní halu tamtéž, kompletně 
rekonstruovat Integrovanou střední školu 
v Chebu, zubní kliniku v Lokti, případně 
další,“ uvedl hejtman Petr Kulhánek.

Právě hejtman přispěl k dohodě mezi kraji 
značnou měrou, a to aktivním zapojením 
a účastí na předání zákonodárné inicia-
tivy „Férové fi nancování krajů“ šesti krajů, 
včetně Karlovarského, kterou společně 
s hejtmany Pardubického, Libereckého, 
Středočeského, Zlínského a Jihomorav-
ského předali na podzim minulého roku 
do podatelny Poslanecké sněmovny ČR.
„Návrh na změnu rozpočtového určení 
daní upozorňuje na nedostatky stávající 
právní úpravy. Naplnění této pozitivní 
změny by pro nás bylo velkým úspěchem 
a posílením konkurenceschopnosti Kar-
lovarského kraje, včetně snižování rozdílů 
mezi naším regionem a dalšími rozvi-
nutějšími kraji,“ doplnil hejtman.

KRAJ NA PRAHU ZMĚNY

Nový pohled na témata, jako jsou napří-
klad demokracie, udržitelný rozvoj, 
budoucnost Evropské unie a její rozšíření, 
potřeba zajištění sociální, hospodářské 
a územní soudržnosti a řešení důsledků 
války na Ukrajině, to vše bylo předmě-
tem jednání na 10. Evropském summitu 
regionů a měst (European Summit of 
Regions and Cities) v belgickém Mons. 
Starostové, radní, regionální ministři 
i nejvyšší evropští a světoví představi-
telé zde diskutovali o výzvách a řešeních 
pro budoucnost Evropy i mimo ni.            
V souvislosti s dotační politikou EU pano-
vala napříč spektrem účastníků všeo-
becná shoda, že je třeba v ní pokračovat. 
V následujícím období dojde ke snížení 
fi nančních prostředků, s čímž je třeba 
počítat již nyní. „S tím velmi úzce souvisí 
i příprava nového programového období 
EU 2028+, kde se budou právě tyto nové 
výzvy, jako je bezpečnost a podobně, jistě 
řešit mnohem intenzivněji než doposud. 

Už nebude pravděpodobně tolik možností 
čerpat fi nance z dotací, ale mnohdy se 
bude jednat o podporu formou takzva-
ných fi nančních nástrojů, což mohou být 
třeba zvýhodněné úvěry. A na to budeme 
muset i  jako kraje reagovat,“ uvedl 
radní Patrik Pizinger, který se společně 
s hejtmanem Petrem Kulhánkem jed-
nání účastnil.
Evropskou unii pravděpodobně čeká nové 
rozšiřování v podobě vstupu dalších zemí, 

nová témata, mezi která nepochybně patří 
bezpečnostní politika a krizové řízení či 
migrace, ale i téma lepšího a účelného 
vzdělávání. „Budoucnost dotační politiky 
bude výrazně ležet na bedrech Evrop-
ského parlamentu, bude tedy záležet na 
jeho složení, které určí červnové volby. 
Z pohledu občana České republiky tyto 
volby považuji za důležité, protože svými 
hlasy můžeme dát jasně najevo, jak si pře-
jeme, aby dotační politika 2028+ vypa-
dala,“ říká hejtman Petr Kulhánek.           
Zástupci Karlovarského kraje se v rámci 
jednání v Mons setkali také se saským 
ministrem pro regionální rozvoj Thoma-
sem Schmidtem. Právě Sasko totiž velmi 
aktivně využívá fi nance z Fondu pro spra-
vedlivou transformaci ( JTF) a ministr 
Schmidt je jedním ze signatářů Karlovar-
ského Prohlášení uhelných regionů, které 
usiluje zejména o to, aby i po roce 2027 
byly cíleně podporovány uhelné regiony 
z rozpočtu Evropské unie.

EVROPSKÝ SUMMIT REGIONŮ A MĚST. 
V BELGII SE ŘEŠIL ROZPOČET EU 2028+

FÉROVÉ FINANCOVÁNÍ KRAJŮ 
JE CESTOU K DALŠÍM 
INVESTICÍM
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Naše 
budoucnost 
je ve změně

menimekraj.cz

KRAJ NA PRAHU ZMĚNY

Západočeská univerzita v Plzni uspo-
řádala 29. ročník veletrhu pracovních 
příležitostí a mezi vystavovateli nesměli 
chybět ani zástupci Krajské hospodářské 
komory Karlovarského kraje (KHK KK). 
Ti se na akci představili společně s něko-
lika členskými fi rmami.

„Firmy v Karlovarském kraji se stále 
potýkají s nedostatkem kvalifi kovaných 
pracovníků, což jim přináší řadu kompli-
kací. Proto dlouhodobě usilujeme o vznik 
nových vysokoškolských oborů přímo 
v našem regionu. Nicméně, abychom zís-
kali potřebné talenty, musíme hledat i za 
hranicemi našeho kraje,“ uvedla Lenka 

Mansfeldová, ředitelka KHK KK.
Pozitivním trendem je, že studenti 
přestávají považovat Karlovarský kraj 
za neatraktivní. „Dříve jsme se setká-
vali s tím, že raději mířili za pracov-
ními nabídkami do Prahy. Nyní zvažují 
i možnosti v Karlovarském kraji, i za 
cenu dojíždění,“ poznamenala Barbora 
Volfová, zástupkyně ředitelky KHK KK.
Nedostatek kvalifi kovaných uchazečů 
o práci trápí zaměstnavatele v kraji dlou-
hodobě. „Firmy se proto snaží pracovat 
s výší mezd tak, aby byly konkurence-
schopné. Zároveň pozorujeme snahu 
fi rem změnit pohled na Karlovarský 
kraj a místní zaměstnavatele. Napří-
klad v  průmyslových zónách působí 
fi rmy, které potřebují nejen operátory, 
ale i manažerské pozice a další místa 
s přidanou hodnotou,“ uzavřela Bar-
bora Volfová.

POVĚST KRAJE SE MEZI 
STUDENTY ZLEPŠUJE

Děkujeme všem našim partnerům, s jejichž fi nanční 

podporou a pomocí jsme mohli zorganizovat první 

ročník celokrajské ideové konference reVIZE 1.0.

RE  VIZE 1.0

P R O D U C T I O N
z k t v
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NOVÝ DOTAČNÍ PROGRAM CÍLÍ 
NA SNÍŽENÍ POČTU ČERNÉ ZVĚŘE
V reakci na podněty zástupců měst a obcí, 
majitelů lesů i veřejnosti vyhlásil Karlo-
varský kraj zbrusu nový dotační program. 
Jeho účelem je snížení počtu černé zvěře 
a zamezení dalším škodám, které přem-
nožená zvěř působí v lesích, na obecním 
i soukromém majetku.   
„Jedná se o dotační program, který už 
v kraji fungoval a následně si ho převzal 
stát na národní úroveň. Nicméně po letech 
se v regionu opět přemnožila zejména 
divoká prasata, a je proto třeba jejich stav 
regulovat. Krajský program „zástřelného“ 
je oproti státnímu programu upraven a je 
směřován přímo na myslivce. Snahou je 
motivovat fi nanční odměnou samotné 
myslivce, kteří kraji pomohou s pro-
blémem přemnožení černé zvěře a kraj 
jim za to poskytne peníze z dotačního 

programu,“ vysvětluje Karel Jakobec, 
náměstek hejtmana s gescí v oblasti život-
ního prostředí.  
Z krajského rozpočtu je na tento program 
vyčleněno 8 milionů korun pro rok 2024. 
Dotace je poskytována na základě odlovu 
minimálně tří kusů černé zvěře v jednom 
čtvrtletí a činí 1000 korun za kus prasete 
divokého uloveného na území Karlovar-
ského kraje. V rámci podání jedné žádosti 

tak dotace činí 3 tisíce korun a žádost je 
možno podávat nejvýše jednou za čtvrt-
letí. První žádosti je možné podávat v ter-
mínu od prvního do 10. července 2024, 
a pak vždy po skončení čtvrtletí. 
Žadatelem může být fyzická osoba s plat-
ným loveckým lístkem a povolenkou lovu 
pro příslušnou honitbu. Dotace jsou 
poskytovány za odlov černé zvěře v období 
od 1. dubna do 31. prosince 2024 na honeb-
ních i nehonebních pozemcích na území 
Karlovarského kraje. Žadatel má povin-
nost ulovený kus prasete divokého řádně 
zaevidovat ve svém uživatelském účtu 
v Evidenčním portálu myslivosti nejdéle 
do 12 hodin od ulovení. Další podmínky 
dotačního programu jsou uvedeny na 
krajských webových stránkách v záložce 
„Dotace“ pod oblastí životního prostředí.

EKONOMIKA A FINANCE

CHODOVŠTÍ HASIČI MAJÍ NOVOU CISTERNU
Novou cisternovou automobilovou stří-
kačku, která uveze 4 tisíce litrů vody a 240 
litrů pěnidla, mají od února k dispozici čle-
nové Sboru dobrovolných hasičů Chodov. 
S jejím nákupem městu pomohl Karlovar-
ský kraj. Scania CAS 20/4000/240-S2Z je 
vybavena standardními technickými pro-
středky pro zásahy při požárech, doprav-
ních nehodách a technických zásazích. Do 
nového vozidla bylo pořízeno vyprošťovací 
zařízení značky Holmatro s motorovou 
jednotkou v jednohadicovém systému pro 
každý vyprošťovací nástroj zvlášť. Zajíma-
vostí je, že se jedná o první vozidlo CAS 
od společnosti THT, které je vybaveno 
výstražným světelným a zvukovým zaří-
zením značky Whelen s nízkofrekvenční 
sirénou Howler.
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DOPRAVA

Pravidelná letecká linka mezi Karlovými 
Vary a Tel Avivem zahájí provoz dne 23. 
5. 2024 a bude létat každý čtvrtek až do 
31. října 2024. „Těší mě, že po několika-
leté pauze začne z karlovarského letiště 
opět létat pravidelná linka a naše spo-
lečná snaha tak bude naplněna. Pro kraj 
je to skvělá zpráva a já pevně věřím, že se 
tím pro nás zvýší objem incomingového 
turismu,” říká hejtman Petr Kulhánek.
Linku bude provozovat společnost 
Corendon Airlines, a to pomocí letadel 
A320 svého smluvního partnera, kyper-
ské TUS Airways. Přílet na karlovarské 
letiště bude vždy ve 20.10 hodin místního 
času a odlet ve 21.10 hodin. Číslo letu je 
XR441 pro lety do Karlových Varů a XR442 
pro lety z Karlových Varů do Tel Avivu. 
„Za letiště se velmi těšíme na naši letošní 
pravidelnou linku do Izraele a věříme, 

že je to první vlaštovka ohlašující zvý-
šení provozu v tomto segmentu na našem 
letišti,“ dodává Alice Justina Undus, jed-
natelka Letiště Karlovy Vary.
„Každá další linka, která rozšíří provoz 
na karlovarském letišti, je pro nás samo-
zřejmě důležitá. I když máme pocho-
pitelně zájem o  příjezd turistů do 
Karlovarského kraje, tak je určitě dobře, 

že si naši zájemci o lety do Izraele budou 
moci zakoupit letenky a využít služeb 
karlovarského letiště,“ doplňuje Jan 
Bureš, neuvolněný krajský zastupitel pro 
oblast dopravy. 
Společnost Overseas Travel už zahájila 
online prodej, zakoupit letenky můžete 
prostřednictvím internetových letenko-
vých serverů Kiwi, Kayak nebo Skysca-
nner. „Overseas Travel věří, že si tato 
linka rychle najde své klienty v  Izra-
eli i karlovarském regionu. Přímý let 
umožní, aby se izraelští turisté dostali 
napřímo do překrásného UNESCO 
lázeňského trojúhelníku a zvýší to jejich 
cestovní komfort. Pro české turisty a byz-
nysmeny tato linka rozšíří škálu mož-
ností, jak se mezi oběma zeměmi letecky 
pohybovat,” věří Pini Kariner, CEO Over-
seas Travel.

OD KVĚTNA AŽ DO ŘÍJNA. DO TEL AVIVU 
MŮŽETE LETĚT KAŽDÝ ČTVRTEK

Kvůli narovnání „bečovských serpentin“ 
je v současné době úplně uzavřená sil-
nice I/20 mezi Karlovými Vary a Plzní, 
zdejší stavební akce velmi zásadně omezí 
veškerou dopravu až do konce července.
„Pro krajské autobusy jsme ve spolu-
práci s koordinátorem Integrovaného 
dopravního systému Karlovarského 

kraje připravili objížďkové jízdní řády, 
které budou využívat vedlejší silnice. 
Kvůli bezpečnosti jsme se shodli na 
variantě objízdné trasy pro většinu 
spojů směrem na Javornou. Pro nás 
je samozřejmě prioritou zachování 
funkční veřejné dopravy pro všechny 
občany z dotčených obcí,“ upozorňuje 

Jan Bureš, neuvolněný zastupitel pro 
oblast dopravy. V  rámci akce dojde 
k odtěžení skalních výhozů, vybudo-
vání náspů, samotného silničního tělesa 
a propustků. Počítá se také s vybudová-
ním kamenné zdi, chodníku, odpočívky 
nad Bečovem nad Teplou a také s pro-
vedením přeložky plynu.

BEČOVSKÉ SERPENTINY BUDOU NAROVNANÉ NA KONCI ČERVENCE

Kvůli nezbytné rekonstrukci mostu ve 
směru z Nového Sedla do Lokte bude 
v místě stavebních prací až do začátku 
října úplně uzavřená silnice II/209. Nut-
nost modernizace potvrdil diagnos-
tický průzkum. „Stav spodní části mostu 
i jeho nosné konstrukce byl označen jako 
špatný a jeho životnost odhadnuta na při-
bližně pět let. Neměli jsme proto na co 
čekat. Ačkoliv bude zcela uzavřena sil-
nice z Nového Sedla do Lokte právě kvůli 
modernizaci mostu, provoz na D6 bude 

omezen jen částečně. Podle potřeb stavby 
je plánováno svedení provozu do jednoho 
jízdního pruhu. Chápu, že to nebude pro 
motoristy příjemné, ale oprava mostu je 
nezbytně nutná z hlediska bezpečnosti, 
což je pro nás priorita číslo jedna,“ vysvět-
luje Jan Bureš, neuvolněný zastupitel 
s gesci v oblasti dopravy.  
Stavba zahrnuje celkem šest samo-
statných stavebních objektů. Život-
nost nového mostu je projektována na 
sto let. Uzavírka silnice v místě mostu je 

stanovená do 2. října 2024, následně bude 
spuštěn dvouměsíční zkušební provoz. 
Objízdné trasy povedou po okolních sil-
nicích II. a III. třídy. 
Celkové předpokládané náklady stavby 
činí zhruba 55 milionů korun, z toho 8,25 
milionu zaplatí Krajská správa a údržba 
silnic Karlovarského kraje, zbylých téměř 
47 milionů korun představuje předpoklá-
daný příspěvek ze strany Evropské unie 
prostřednictvím Integrovaného regionál-
ního operačního programu.

MODERNIZACE MOSTU NOVÉ SEDLO - LOKET 
ČÁSTEČNĚ OMEZÍ PROVOZ NA D6
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PODNIKATELSKÉ PŘÍBĚHYZDRAVOTNICTVÍ

AKTUALIZACE BENEFITŮ PRO LÉKAŘE 
BYLA TÉMATEM SETKÁNÍ V CHEBU
Projednání a aktualizace benefi tů pro 
lékaře, které nabízí město Cheb a Karlo-
varský kraj, bylo hlavním cílem březno-
vého setkání na Městském úřadě Cheb, 
jehož se zúčastnili hejtman Petr Kulhá-
nek, generální ředitel Karlovarské krajské 
nemocnice Josef März, vedoucí odboru 
zdravotnictví krajského úřadu Alena 
Šalátová, starosta města Cheb Jan Vrba, 
místostarosta Pavel Pagáč a zastupitelka 
Gabriela Dostálová.    
„Společně se zástupci města Cheb jsme 

chtěli projednat nabídku benefi tů, která 
postupem času a s ohledem na možnosti 
města doznala malých změn. Potřebo-
vali jsme ji znát, abychom mohli městu 
případně pomoci se získáním dalších 
nových lékařů. Ačkoliv je aktuálně per-
sonální obsazení v chebské nemocnici 
zajištěno, stále by bylo potřeba získat 
lékaře na oddělení interny a onkologie. 
Shodli jsme se tedy na postupu, že kraj 
zašle městu žádost o vytipování dvou bytů 
ze svého fondu, které by pak dle dohody 

prošly rekonstrukcí a byly by k dispozici 
pro případné nové zaměstnance Nemoc-
nice Cheb. Jsem velmi rád, že jsme došli 
ke shodě, která může vést k vytvoření 
ještě lepších podmínek pro nové lékaře,“ 
uvedl hejtman Petr Kulhánek.      
 V rámci jednání byl připomenut také 
znovu obnovený provoz lékárny v areálu 
nemocnice. V současné době se její vedení 
snaží pracovat na zlepšení podmínek pro 
zákazníky, a to například bezplatným par-
kováním pro ty, kteří využijí jejích služeb.             

Karlovarský kraj dlouhodobě podporuje lékaře, a to prostřednictvím finančních pobí-
dek. Cílí nejen na stávající lékaře, ale poskytuje stipendia studentům medicíny, při-
spívá na vybavení ordinací, na specializační vzdělávání, nabízí náborové příspěvky 
a vyplácí motivační příspěvky seniorním lékařům. Veškeré informace a kompletní 
seznam benefit je možné dohledat na webu lekarikarlovarskehokraje.cz

PRVNÍM RYTÍŘEM 
ČESKÉHO 
LÉKAŘSKÉHO STAVU 
V KARLOVARSKÉM 
KRAJI SE STAL 
PROFESOR 
JOSEF DVOŘÁK
Profesor MUDr. Josef Dvořák, DrSc., FICS, 
lékař Karlovarské krajské nemocnice, 
obdržel  v polovině března 2024 v Terezi-
ánském sálu Břevnovského kláštera titul 
„Rytíř lékařského stavu“. Titul už od roku 
1996 uděluje Česká lékařská komora pra-
videlně každým rokem jedné významné 
osobě, která výkonem své lékařské praxe 
nebo vědeckou činností významným způ-
sobem přispěla k rozvoji medicíny a která 
se díky svému morálnímu jednání stala pří-
kladem a vzorem pro své kolegy. Do pomy-
slné síně slávy vstoupil profesor Dvořák 
jako třicátý člen tohoto elitního klubu.
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Iva Jirásková ze Sociálních služeb v Kyn-
šperku nad Ohří obdržela od ministra 
Mariana Jurečky  zvláštní ocenění za 
významný přínos v sociální práci. Skle-
něnou plaketu pro vítěze si v letošním 
sedmém ročníku cen „Gratias“ odneslo 
šest ze 157 nominovaných sociálních pra-
covníků, a to v pěti různých kategoriích. 
Iva Jirásková se ocenění dočkala v kate-
gorii služby sociální péče. Své uznání 
sociálním pracovnicím a pracovníkům 
vyjádřilo Ministerstvo práce a sociál-
ních věcí u příležitosti Světového dne 
sociální práce (připadá na 19. března) na 
konferenci v barokním refektáři Domi-
nikánského kláštera v Praze.
„Pokud bych mohl, udělím ocenění Gra-
tias, které v překladu z latiny znamená 
‚děkuji’, každému, kdo v tomto oboru 
působí a  pomáhá všem potřebným 
lidem. Sociální pracovníci jsou hrdiny 

všedních dní, kterým bude vždy patřit 
náš respekt a obdiv,“ řekl při této pří-
ležitosti Marian Jurečka, ministr práce 
a sociálních věcí.
Název ocenění symbolizuje poděkování 
sociálním pracovníkům a pracovnicím 
za jejich každodenní, vysoce odbornou 
a velmi náročnou práci a přínos spo-
lečnosti. V Česku aktuálně působí okolo 
17 tisíc sociálních pracovníků, z toho 
kolem 16 tisíc již patří přímo pod resort 
MPSV. Poskytují svoje služby lidem, kteří 
se ocitli v nepříznivé sociální situaci. 
Najdeme je například na Úřadech práce 
či obecních úřadech, pracují se seniory 
a zdravotně znevýhodněnými v  jejich 
domácnostech nebo zařízeních posky-
tujících sociální péči, jsou také zapojeni 
do pomoci se zvládnutím sociálně-práv-
ních problémů. Škála jejich práce je tedy 
opravdu široká.

GRATIAS. MINISTR JUREČKA OCENIL 
IVU JIRÁSKOVOU Z KYNŠPERKU NAD OHŘÍ
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Centrum dětské 
pomoci přináší novou 
éru podpory rodinám
Centrum dětské pomoci je nová služba 
zaměřená na poskytování empatické 
a profesionální podpory rodinám s dětmi 
v obtížných životních situacích. Centrum 
zahájilo svůj provoz na začátku roku 2024 
a jeho služby jsou zcela bezplatné. „Každý 
si zaslouží přístup k podpoře a pomoci, 
aby mohl čelit výzvám, které život přináší,“ 
věří Žaneta Salátová, předsedkyně spolku 
a zakladatelka CDP. Zřizovatelem služby 
je Mateřské centrum Karlovy Vary, které 
působí a pomáhá rodinám s dětmi téměř tři 
desítky let. Centrum dětské pomoci nabízí 
širokou škálu služeb včetně individuál-
ního poradenství, rodinných konzultací, 
podpory psychického zdraví, překonávání 
traumatu a krizové intervence, a sociál-
ního poradenství. Tým tvoří zkušení psy-
chologové, terapeuti, speciální pedagogové 
a sociální pracovníci.

ODBORNĚ A SYSTÉMOVĚ. SOCIÁLNÍ 
ZAČLEŇOVÁNÍ MĚNÍ ŽIVOTY
Z domova do domova, do nové naděje, do nového začátku. Tak by se dalo shrnout 
motto programu Podpory dostupného bydlení, který v Karlovarském kraji otevírá dveře 
do lepšího života pro rodiny v nouzi. Od začátku března se díky tomuto projektu dvě 
rodiny přestěhovaly do nových domovů, což pro ně znamená nejen změnu adresy, ale 
i zásadní obrat k lepšímu ve všech aspektech života. S pomocí specialistky na bydlení, 
která pečlivě vybírá vhodné byty a doprovází rodiny během celého procesu od pod-
pisu nájemních smluv až po samotné zabydlení, se rodinám podařilo uniknout z chu-
doby a nejistoty. Pro děti z těchto rodin znamená nový domov mnohem více než jen 
střechu nad hlavou. Je to šance na lepší vzdělání, zdravější vývoj a lepší budoucnost. 
Rodiny se cítí v novém prostředí bezpečně, což má pozitivní dopad nejen na jejich 
duševní pohodu, ale i na schopnost budovat nové a zdravé vztahy v komunitě. Projekt 
„Karlovarský kraj podporuje sociální začleňování odborně a systémově“ je důkazem, 
že s dobře promyšlenou podporou a společným úsilím lze dosáhnout velkých změn. 
Stabilní domov je základem, na kterém mohou rodiny stavět své nové životy. a tento 
projekt ukazuje, že změna k lepšímu je možná.

SOCIÁLNÍ SLUŽBY

Zadluženost obyvatel 
mapují multitýmy
Zadluženost obyvatel je narůstající spole-
čenský fenomén s negativními dopady na 
celou společnost. Týká se i Karlovarského 
kraje, kde je dle statistických dat více než 
14 procent osob zatíženo exekucí. Odbor 
sociálních věcí se proto v rámci projektu 
Podpora střednědobého plánování rozvoje 
sociálních služeb v Karlovarském kraji III 
zabývá nastavením sítě sociálních služeb 
v oblasti dluhového poradenství.
Aktuálně byly sestaveny multitýmy složené 
ze zástupců sociálních služeb (poraden, 
sociálně aktivizačních služeb a terénních 
programů) a zástupců obcí, jejichž cílem 
je zmapovat situaci v oblasti dluhů a exe-
kucí na území kraje, identifi kovat příčiny 
zadluženosti a navrhnout řešení.               
Jednání multitýmů je rozloženo do dvou 
bloků, výstupem bude konkrétní návrh 
vzdělávání pracovníků dluhových pora-
den a pracovníků sociálních odborů obcí. 
Ti tak získají hlubší znalosti týkající se pro-
blematiky fi nanční gramotnosti, budou 
rozvíjet své schopnosti pro jednání s kli-
enty v rámci poradenství a budou schopni 
nabídnout konkrétní možnosti řešení jejich 
obtížných sociálních situací. 

V ŽIVOTNÍCH AKTIVITÁCH 
PODPORUJE KRAJ I SENIORY

Téměř 600 tisíc korun míří z krajského rozpočtu na podporu aktivní činnosti seni-
orů. Mezi úspěšnými žadateli o příspěvek na pořádání kulturních, sportovních, 
turistických akcí či na vzdělávací a komunitní aktivity jsou například spolek Spo-
lečně ke zdraví, který pro seniory připravil unikátní programy zaměřené na dia-
gnostiku těla. Ty by měly přispět k eliminaci chorob vyskytujících se v pokročilém 
věku, jako jsou zejména obezita, diabetes a hypertenze. Kraj přispěje také Klubu 
seniorů v Nejdku, jenž prostředky využije na zajištění dopravy na kulturní a spole-
čenské akce, vstupy do divadel, hradů a podobně. Dalším z podpořených subjektů 
je kupříkladu Sportovní seniorský klub Sadov – Bor, který získá dotaci na pořádání 
turnajů v hokeji a nohejbalu.
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Dobrovolný svazek obcí Mariánsko-
lázeňsko získal ocenění od Minis-
terstva vnitra ČR a úřadu Vysokého 
komisaře OSN pro uprchlíky za pod-
poru integrace na municipální úrovni. 
V rámci přizpůsobení a začleňování 
dospělých a dětí z Ukrajiny se svazku 
obcí podařilo zrealizovat tři projekty. 
Zajišťoval například orientaci v rámci 
začleňování, jazykové kurzy pro peda-
gogy, asistentky pedagoga a  zdra-
votnické pracovníky, či příměstské 
tábory zaměřené na prohloubení zna-
lostí českého jazyka a poznávání regi-
onu Mariánskolázeňska.
„Nabízeli jsme i psychologickou pomoc 
prostřednictvím zkušených ukrajin-
ských psycholožek, které v  začátku 

řešení ukrajinské krize v regionu byly 
často využívány,“ připomíná vedoucí 
manažerka Daniela Morávková. 

Ukrajinské psycholožky s certifi kací 
vztahující se tématicky k problema-
tice „Dítě a válka“ poskytly přes stovku 
intervencí, některým osobám i opa-
kovaně, a pomáhaly také s notifi kací 
dokladů. 
„Také v letošním roce máme požádáno 
o dotaci na podporu integrace držitelů 
ochrany na lokální úrovni u MV ČR pro 
rok 2024 a věříme, že se nám podporu 
podaří získat a pokračovat v nastave-
ných aktivitách i jejich úrovni,“ dodává 
Morávková. Z pohledu svazku, který 
v regionu řeší předškolní a školní vzdě-
lávání na úrovni celého ORP Mariánské 
Lázně, sama považuje přípravu ukrajin-
ských dětí na vzdělávání ve školách na 
území svazku za velmi důležité.

MARIÁNSKOLÁZEŇŠTÍ SE ZA PÉČI 
O UPRCHLÍKY DOČKALI OCENĚNÍ
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NA STIPENDIA DOSÁHNE 
793 STŘEDOŠKOLÁKŮ
V  podpoře středoškoláků pokračuje 
Karlovarský kraj. Pokud splní stanovená 
pravidla, mohou díky stipendiím získat 
ročně až 4 tisíce korun. Stipendia jsou 
poskytována žákům všech oborů vzdě-
lání vyučovaných na středních školách 
zřizovaných krajem, vyjma gymnázií, 
lyceí a praktické školy dvouleté. Za první 
pololetí školního roku 2023/2024 bude 
podpořeno na 793 studentů částkou pře-
sahující 1,2 milionu korun. V porovnání 
s prvním pololetím předešlého školního 
roku je částka vyplácených stipendií za 
první pololetí školního roku letošního 
o téměř čtvrt milionu vyšší.
Pro žáky 1. ročníku činí stipendium 1 
tisíc korun za pololetí. Ve 2. ročníku 
dostanou 1500 korun a ve zbývajících 
dvou ročnících pobírají 2 tisíce korun. 
Podmínkou pro získání podpory je to, že 
se žák vzdělává v denní formě vzdělávání 
a ve sledovaném období mu nebyla ulo-
žena žádná kázeňská opatření. Zároveň 
nemá neomluvenou absenci, je hodno-
cen z chování známkou „velmi dobré“, 
dosáhl celkového průměru známek 

na vysvědčení u oborů ukončovaných 
maturitní zkouškou do 1,5, u odbor-
ných předmětů nebyl hodnocen horší 
známkou než „dobrý“ a u odborného 
výcviku horší než „chvalitebný“. Jeho 
celkové hodnocení na vysvědčení pak 
musí být „prospěl s vyznamenáním“ 
nebo „prospěl“.
Evidenci a vyplácení stipendií zajišťují 
střední školy samy. „V prvním polo-
letí letošního školního roku bylo nej-
více žádostí o stipendium evidováno 
u Obchodní akademie, vyšší odborné 
školy cestovního ruchu a jazykové školy 
s právem státní jazykové zkoušky Karlovy 
Vary. Druhý nejvyšší počet žádostí pak 
měla Střední zdravotnická škola a vyšší 
odborná škola zdravotnická Karlovy Vary 
a na pomyslné třetí příčce se umístila 
Střední průmyslová škola Ostrov.

Veškeré informace o krajských stipen-
diích pro středoškoláky, ale i pro vyso-
koškolské studenty najdou zájemci na 
stránkách Školského portálu Karlovar-
ského kraje.

Odborná a systémová podpora obcím, 
školám a neziskovým organizacím, které 
se věnují prevenci předčasných odchodů 

ze vzdělávání. Podpora samotných žáků, 
kteří čelí riziku školního neúspěchu. 
Komplexní problematice sociálního 

začleňování se aktivně věnuje Karlo-
varský kraj. Iniciativy mají za cíl neje-
nom zabránit předčasnému ukončování 
vzdělávání mezi mladými lidmi, ale také 
podpořit ty, kteří se potýkají s rizikem 
školního neúspěchu. Pro přerušení cyklu 
chudoby a pro podporu sociální soudrž-
nosti v regionu je tato práce naprosto 
nezbytná. Jedním z klíčových kroků v této 
oblasti je spolupráce s expertkou pro pre-
venci mezigeneračního přenosu chudoby. 
Na tři významné projekty, které už běží 
ve městech Cheb, Karlovy Vary a Kras-
lice, získal Karlovarský kraj z operač-
ního programu Zaměstnanost+ fi nanční 
prostředky ve výši více než 26,5 mili-
onu korun.

PŘEDČASNÝM ODCHODŮM ZE VZDĚLÁVÁNÍ 
ČELÍ SYSTÉMOVÁ PREVENCE
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Slavnostní ocenění pedagogů, kteří svou 
profesní dráhu zasvětili práci s  dětmi 
a dospívajícími, v rámci Dne učitelů, jehož 
datum se váže k 28. březnu a narození „uči-
tele národů“ Jana Amose Komenského, se 
tentokrát konalo v prostorech Zanderova 
sálu v karlovarských Císařských lázních.
„Vážím si každého, kdo se věnuje výchově 
a vzdělávání dětí ve kterékoliv věkové kate-
gorii. Doba se velmi rychle mění a spolu 
s tímto faktem je také nepochybně nároč-
nější práce pedagogů. Mění se přístup 
k výchově i vzdělávání a jsou to právě oni, 
kdo se s vysokým nasazením snaží tyto 
změny promítat do své práce. Jsem proto 
rád, že mohu předat ocenění vybraným 
pedagogům a ředitelům a projevit tak svou 
hlubokou úctu k této profesi,“ uvedl při této 
příležitosti hejtman Petr Kulhánek.
Ceny hejtmana a pamětní listy převzalo 
z rukou hejtmana Petra Kulhánka a radního 
pro oblast vzdělávání, školství, mládeže, 
tělovýchovy a sportu Jindřicha Čermáka 12 
učitelů, 2 vychovatelky a 7 ředitelů. Jeden 
z pamětních listů byl předán In memoriam.
Cenu hejtmana Karlovarského kraje za 
vynikající a záslužnou práci v oblasti škol-
ství letos obdržela Gerta Míková, bývalá 
ředitelka Základní školy Loket, a Karel 
Bernard, bývalý ředitel Základní školy 
Horní Slavkov.
Gerta Míková učila na základní škole v Lokti 
od roku 1991 český jazyk, německý jazyk 
a dějepis. Působila také jako výchovná 

poradkyně, zástupce ředitele a posled-
ních 16 let před odchodem do důchodu byla 
ředitelkou této školy. Její zásluhou došlo 
k rekonstrukci prostorového uspořádání 
školy, k vybavení školy moderní technikou 
a rovněž se zasadila o zavádění moderních 
trendů do výuky. Její práci oceňují zpětně 
žáci i jejich rodiče. Vedle práce pro školu 
se Gerta Míková věnovala i práci pro město 
Loket, kde vykonávala funkci zastupitele 
i městské radní. 
Karel Bernard zahájil své působení 
v Horním Slavkově v roce 1977. Od učitele 
prvního a druhého stupně, třídního učitele 

a zástupce ředitele se v roce 1990 propraco-
val na pozici ředitele školy, kterou vykoná-
val nepřetržitě 33 let. Vyučoval matematiku, 
kde se mu díky jeho přístupu dařilo zba-
vovat žáky strachu z tohoto méně oblíbe-
ného předmětu. Krizové momenty řešil 
vždy s rozvahou, pozitivně a spravedlivě. 
Vedle školy je Karel Bernard velkým příz-
nivcem sportu, kterému se věnuje dosud, 
a o Vánocích pořádá v prostorách školy 
tradiční turnaj v sálové kopané, jenž nese 
jeho jméno – Bernard Cup. V historii školy, 
města a žáků, které učil, zanechal nesma-
zatelnou stopu.

V RÁMCI DNE UČITELŮ BYLI OCENĚNI 
PEDAGOGOVÉ ZA SVOU DLOUHOLETOU PRÁCI

ŠKOLSTVÍ

PŘEHLED OCENĚNÝCH PEDAGOGŮ 
Cena hejtmana Karlovarského kraje za vynikající a záslužnou práci v oblasti školství
Gerta Míková – bývalá ředitelka, Základní škola Loket 
Karel Bernard – bývalý ředitel, Základní škola Horní Slavkov, Nádražní

Pamětní list za vynikající a záslužnou práci v oblasti školství
Ladislav Jíša – učitel, Gymnázium a obchodní akademie Mariánské Lázně, Marie Rezková – učitelka, 
Střední pedagogická škola, gymnázium a vyšší odborná škola Karlovy Vary, Jan Kadlec – učitel, 
Gymnázium Sokolov a Krajské vzdělávací centrum, Věra Šťastná – vychovatelka, Dětský domov 
Karlovy Vary a Ostrov, Miriana Matyášová – vychovatelka – Dětský domov Mariánské Lázně a Aš, 
Luboš Ehlich – učitel, Střední odborná škola stavební Karlovy Vary, Ivan Váňa – učitel, Gymná-
zium Ostrov, Miroslav Křivánek – učitel, Integrovaná střední škola Cheb, Vladimíra Příhodová 
– ředitelka, Středisko praktického vyučování Grandhotel Pupp, Zita Nosková – učitelka, Střední 
živnostenská škola Sokolov, Petr Čavojský – ředitel, Dětský domov Cheb a Horní Slavkov, Jitka 
Řehořová – ředitelka, 5. základní škola, Matěje Kopeckého, Cheb, Libuše Jíšová – učitelka, Základní 
škola Vítězství Mariánské Lázně, Karla Andreánska – učitelka, Základní umělecká škola Kyn-
šperk nad Ohří, Jana Zimmelová – učitelka, 2. mateřská škola, Krušnohorská, Karlovy Vary, Iva 
Ondrejková – ředitelka, Dům dětí a mládeže Sokolov, Marta Giorguitti – učitelka, Základní škola 
Bochov, Zdeněk Pečenka – ředitel, Střední škola, základní škola a mateřská škola Kraslice, Hana 
Vojtěchová – učitelka, Základní škola Kraslice, Dukelská – in memoriam
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Za známými osobnostmi se v rámci tra-
dičního zájezdu vypravili studenti cheb-
ského gymnázia tentokrát koncem února 
do prestižního pražském hotelu Jalta na 
Václavském náměstí.
První osobností dopoledního programu 
byl moderátor České televize, kterého 
můžete znát například z pořadu Branky, 
body, vteřiny, Jan Smetana. Muž s obrov-
ským charisma upoutal pozornost celého 
sálu již při příchodu se slovy „Můžu tady 
mluvit jako kniha a dělat ze sebe něco, co 
nejsem, ale myslím si, že pro nás všechny 
bude příhodnější, když budu sám sebou.“ 
Takovýto postoj zastává pan Smetana i při 
práci. Svůj dosavadní kariérní vývoj hod-
notí slovy „ještě mě nevyhodili, a i kdyby, 
svůj postup bych nezměnil“.
Další osobností byla velvyslankyně Slo-
venské republiky v České republice Ingrid 
Brocková. Myšlenka, že vše nestojí jen na 
vašich profesních znalostech a doved-
nostech, když dokážete zažehnout pla-
mínky ve svých či cizích očích a umíte 
se s lidmi také zasmát, je vzájemně více 

obohacující, nadchla nejednoho poslu-
chače. Ukázat, že jsme všichni jen lidé, 
je důležité, každý jsme jiný, ale všichni 
jsme si rovni.
Posledním hostem dopoledního pro-
gramu byl novinář deníku Mladá Fronta 
Dnes – zahraniční rubriky Milan Vodička, 
který apeloval na to, že každý z nás, pře-
devším mladí lidé, by měli mít svoji hlavu, 
a vlastní názor. „Pokud chcete věřit, že 
je Země placatá, věřte si tomu… Nikdo 
nemá právo vás přesvědčovat o opaku. 
Je jen na vás a  vašem úsudku, čemu 
chcete věřit.“ Tato mentalita je důvo-
dem, proč ho práce novináře v terénu 
baví a naplňuje.
První osobností odpoledního programu 
byl fi lmový a televizní režisér a doku-
mentarista Jiří Chlumský. Beseda zapo-
čala několika málo motivačními slovy: 
„Když prohrajete a chcete vyhrát, musíte 
makat víc! To, jak se k tomu postavíte, 
vypovídá o  vašem charakteru a  for-
muje vaši osobnost.“ Důležité je hlavně 
se nikdy v životě nevzdávat a mít oči 

otevřené novým možnostem. Následu-
jícím hostem byla fi lmová a divadelní 
herečka a  spisovatelka Jana Bernáš-
ková. Herečka, která svoji kariéru začí-
nala s trémou, nervozitou a strachem, 
ale řídí se heslem, že se nemůžete starat 
o to, co si o vás jiní lidé myslí, jelikož i na 
největší světové hvězdy budou mít lidé 
nehezké poznámky a tendence hledat 
na nich jen nedokonalosti. „Takže hlavu 
vzhůru, jděte si za svými sny, i když vám 
nikdo nebude věřit a nenechte si život 
formovat strachem.“
Posledním hostem ze série besed byl 
prof. MUDr. Vladimír Staněk, CSc., FESC 
dlouholetý přednosta Kliniky kardiologie 
IKEM. Pan profesor věnoval značnou část 
besedy vzpomínáním na válku. Popisoval 
tragické výjevy bombardovaného domu, 
který stál hned vedle jejich, zohavená 
mrtvá těla, části těl, které se již nena-
cházely na původním místě. Pan Staněk 
se lékařem stát netoužil, ale nechtělo se 
mu porušit rodinnou tradici, proto jel dál 
ve vyjetých kolejích. Klárka Nečekalová

CHEBŠTÍ GYMNAZISTÉ DISKUTOVALI S KARDIOLOGEM, 
VELVYSLANKYNÍ I OSOBNOSTMI ZNÁMÝMI Z MÉDIÍ

Rok uplynul jako voda a my tu máme 
opět výtvarnou soutěž pro děti a mládež. 
Tentokrát bude úkolem malých výtvar-
níků namalovat obrázek na téma „Karlo-
varský kraj – můj domov“. Nejlepší práce 
budou odměněny mobilními telefony, 
tablety a MP3 přehrávači. Soutěž poběží 
od 2. května do 28. června.
Každoročně vyhlašovaná soutěž se těší 
velkému zájmu. Jen v uplynulém roce se 
do ní zapojilo na 152 výtvarníků z našeho 
regionu. „Letos bychom byli rádi, kdyby 
se děti zamyslely nad tím, odkud pochá-
zejí, co je pro jejich okolí specifi cké a na 
co jsou případně hrdé nebo naopak. 
Určitě těch věcí bude celá řada, protože 
Karlovarský kraj je jedinečným místem 
pro život, které se může pochlubit napří-
klad unikátním přírodním a kulturním 
bohatstvím. Jsem proto sám zvědav, jak 
jej děti vnímají a jak se jim podaří jejich 
myšlenky a pocity přenést na papír. Fan-
tazii se jako obvykle meze nekladou,“ 
uvedl hejtman Petr Kulhánek. 
Cílem výtvarné soutěže je podpořit u dětí 
pocit sounáležitosti s místem, kde žijí, 

tedy s Karlovarským krajem, a záro-
veň od nich získat jedinečný pohled 
na domov, v němž vyrůstají. Soutěží se 

ve dvou věkových kategoriích. První je 
určena pro výtvarníky ve věku 6 až 10 let, 
druhá je pak věnována starším kreativ-
cům od 11 do 15 let. Využít lze nejrůznější 
výtvarné techniky, jediným omezením je 
velikost zaslaného díla, která by neměla 
přesáhnout formát A3. Podrobná pravi-
dla jsou zveřejněna na webu Karlovar-
ského kraje.
V  každé kategorii budou odbornou 
porotou vybrána tři nejpovedenější 
díla, jejichž autoři získají hodnotné 
ceny v podobě již zmíněných mobilních 
telefonů, tabletů a MP3 přehrávačů. Ty 
jim budou předány v rámci slavnost-
ního vyhlášení výsledků po letních 
prázdninách. Výsledky soutěže budou 
následně uveřejněny na webu Karlovar-
ského kraje, sociálních sítích i v peri-
odiku Krajské listy. Veřejnost se může 
těšit také na doprovodnou výstavu ve 
foyer krajského úřadu, v rámci níž budou 
k  vidění některé ze zaslaných prací. 
Výběr provede odborná porota v čele 
s ředitelem Galerie umění Karlovy Vary 
Janem Samcem.

KARLOVARSKÝ KRAJ – MŮJ DOMOV
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Mediální olympiáda je další z celé řady vědomostních soutěží 
pro středoškoláky, tentokrát o mediální gramotnosti. 24. ledna 
proběhlo první kolo, a to online pro celou ČR formou Sciolinku. 
Ze zúčastněných 643 týmů postoupilo 14 nejlepších, vždy jeden 
za kraj. Z Karlovarského to byl tým Sofi a sestávající ze studen-
tek 7. E z Gymnázia Sokolov, avšak s odřenýma ušima! Ze stej-
ného gymnázia pocházel ještě jeden tým, který dosáhl stejného 
bodového skóre, a o postupu tak rozhodlo pouhých deset vteřin, 
o které byl tým Sofi a rychlejší s odesláním odpovědí.
Ve dnech 25. až 27. března se tak do Ostravy jely podívat a zabojo-
vat ve fi nále studentky Melisa Janíková, Emma Kišová a Karolína 
Kratochvílová s učitelkou Radkou Kumpertovou. Boj to nebyl 
jednoduchý. Finále sestávalo ze tří disciplín, přičemž se ani na 
jednu nedalo přesně připravit a od týmů se vyžadovala zdravá 
dávka kritického myšlení. První takovou disciplínou byla práce 
s problematickým textem, ve kterém měli soutěžící identifi kovat 
zhruba 40 chyb a žurnalistických přešlapů. V druhé disciplíně 
týmy postupně předstoupily před porotu a zbytek soutěžících 
odprezentoval své video, jehož odeslání předcházelo celé ost-
ravské expedici. A příští den přinesl třetí disciplínu pod názvem 
MediaRating, což byla práce s šesti různými reportážemi z tele-
vizních stanic běžně se objevujících na českých obrazovkách.
Týmy v  každé disciplíně získávaly určitý počet bodů a  to 
podle bodování v závodech formule, slovy jednoho z porotců 

a organizátorů. Pro tým Sofi a z toho vzešlo 6. místo z celkových 
14. Jakožto zdatné matematičky tedy věděly, že zpět domů při-
vezou dokonalé číslo.
Pro všechny týmy bylo též na několika místech zajištěno zlev-
něné vstupné či přímo prohlídka zdarma. Třeba věž Nové rad-
nice nabízející výhled na celou Ostravu a její široké okolí, či Velký 
svět techniky v industriální památce Dolní Vítkovice a prohlídka 
Domu umění. Tím si soutěžící mohli zpříjemnit čas mezi disci-
plínami a naplno využít příležitosti vidět Ostravu, když už do 
ní – obzvláště v případě týmu Sofi a – vážily tak dlouhou cestu.

Karolína Kratochvílová

ŠKOLSTVÍ ŠKOLSTVÍ  |  INZERCE

CO TĚ ČEKÁ?

12 mentoringových setkání během července a srpna 2024
Individuální konzultace tvého nápadu
Podpora od zkušených podnikatelů a odborníků
Prezentace nápadu před odbornou porotou
Finanční i nefinanční odměny pro vítěze soutěže
Příležitost získat podporu až 200.000 Kč prostřednictvím
startovacího voucheru
Možnost získat investiční financování

PŘIHLAS SE
DO 31. KVĚTNA

Jsi student střední nebo vysoké školy a pocházíš
z Karlovarského kraje? Máš v hlavě podnikatelský nápad?

Zapoj se do naší akcelerační soutěže, získej podporu
a rozjeď svoje podnikání naplno!

Proměň svůj nápad
V REÁLNÝ BYZNYS!

Více informací na www.inion.cz/akceleracni-soutez

#startupkarlovarsko

MEDIÁLNÍ OLYMPIÁDA 2024

Zleva Melisa Janíková, Emma Kišová, učitelka Radka Kumper-
tová a Karolína Kratochvílová.
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PODNIKATELSKÉ PŘÍBĚHY

TRADICE PEVNÁ JAKO OCEL. 
SVATAVSKÉ STROJÍRNY SLAVÍ 30. VÝROČÍ

„Za 30 let jsme si vybudovali naší pílí 
a prací výbornou pověst nejen v České 
republice, ale také na celosvětové úrovni. 
Jsme společnost, která si zakládá nejvíce na 
profesionálním přístupu, maximální pre-
ciznosti a na osobní spolehlivosti každého 
člena týmu,“ popisuje vývoj a hodnoty 
společnosti Radka Peterková, jedna-
telka Svatavských strojíren. Své výrobky 
odtud dle přání svých zákazníků dodávají 
do všech koutů světa: Německa, Švýcar-
ska, Rakouska, Švédska, Finska, Austrá-
lie, Rumunska, Belgie, Polska, Brazílie, 
Francie, Španělska, Guadeloupe, Réunion, 
Ceuta v severní Africe, Ománu, Velké Bri-
tánie, Turecka, Saudské Arábie, Číny, Jižní 
Koreje, USA a Indie. „Specializujeme se na 
výrobu svařovaných dílů včetně opracová-
vání ocelových konstrukcí a zvedacích zaří-
zení, dále na výrobu průmyslových hořáků 
a dílů pro kolejovou dopravní techniku. 
Vzhledem k vysokým požadavkům našich 
zákazníků na přesnost a kvalitu výrobků 
jsme za dobu 30 let zmodernizovali vět-
šinu našich výrobních a skladovacích pro-
stor a rozšířili jsme naše výrobní možnosti 
nákupem moderních výrobních techno-
logií. Díky našemu rozsáhlému strojnímu 
vybavení, kterým společnost disponuje, 
navíc dokážeme zabezpečit průběh celého 
výrobního procesu – od zajištění materiálu 
až po lakování a konečnou montáž,“ dopl-
ňuje Radka Peterková.
Samotná výroba pak probíhá ve výrobních 
halách o celkové výměře 7000 m², které 
jsou vybavené zvedací technikou s maxi-
mální nosností až 50 tisíc kilogramů. V roce 
2006 byl úspěšně završen proces vývoje 

managementu jakosti certifi kace dle ČSN 
EN ISO 9001, což poukazuje na fakt, že spo-
lečnost dbá na dodržování vysokých stan-
dardů, snižuje pravděpodobnost výskytu 
závad produktů a zajišťuje, že zákazníci 
Svatavských strojíren mohou u společnosti 
nakupovat s důvěrou.  
Neméně důležitým posláním fi rmy je 
budování zkušeného pracovního týmu 
a kvalitního zázemí pro její zaměstnance. 
Do výrobního procesu je proto zapojeno 
na 95 kvalifi kovaných řemeslníků a zhruba 
35 hospodářských pracovníků. Svatav-
ské strojírny jsou v Karlovarském kraji 
tedy i významným zaměstnavatelem. Do 
budoucna tu navíc plánují několik inovací. 
„V  letošním roce se chceme posunout 
v oblasti automatizace a robotizace. Máme 
připravených několik projektů. Těmi nej-
důležitějšími je plně automatizovaná 
výdejna nástrojů a spotřebního materiálu, 
a dále výdejní automaty, které budou plně 
propojené s naším stávajícím informačním 
systémem. Dalším projektem je rozšíření 
svařovacího pracoviště o dva svařovací 
roboty,“  říká Radka Peterková.
Svatavské strojírny mají v plánu nákup dal-
ších moderních technologií, jde například 

o elektrický hydraulický lis nebo nový sou-
struh. V tomto roce fi rmu čeká také rekon-
strukce a opravy dílenský budov. Nově také 
vytváří školicí místnost pro praktické 
vyučování žáků z místních středních prů-
myslových škol, se kterými dlouhodobě 
spolupracuje. Co ale zůstane při starém, 
je „tradice pevná jako ocel“, ve které chtějí 
Svatavské strojírny i nadále pokračovat. 
Svatavské strojírny provádí zakázko-
vou výrobu strojírenského charakteru, 
a to především v oblasti dělení a ohýbání 
materiálu, svařování, obrábění a lakování.  
Rozsáhlý strojní park umožňuje společ-
nosti zajistit kontinuitu celého výrobního 
procesu, tedy od zajištění materiálu až po 
konečnou montáž. Vlastními silami ve Sva-
tavských strojírnách zajišťují i projekční, 
konstrukční a  technologickou stránku 
projektu. 

PODNIKATELSKÉ PŘÍBĚHY
V našem kraji podniká a tvoří celá řada fi rem, kreativců, zkrátka lidí, kteří mají skvělé a ori-
ginální nápady. Někteří z nich jsou dnes dobře známí, o dalších určitě brzy uslyšíte. Anebo se 
můžete seznámit s jejich podnikatelskými příběhy na stránkách Krajských listů.

Společnost Svatavské strojírny, významný dodavatel ve strojírenství, si 
v nedávné době připomněla 30 let od svého vzniku. Svými obraty se tak za 
více než tři dekády působení na trhu řadí ve svém oboru mezi velmi úspěšné 
a prosperující české fi rmy. V letošním roce se vedení plánuje posunout 
v oblasti automatizace a robotizace včetně rozšíření svařovacího pracoviště. 
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Bc. Jan Picka
krajský zastupitel za hnutí Volba pro 
kraj (VOK)

DIGITALIZACE NESMÍ BÝT 
STRAŠÁKEM, ALE DOBRÝM SLUHOU

Moderní doba přináší moderní trendy. 

S těmi se většinou rychle naučí žít mladší 
generace, ale ti starší mívají problém. 
Podobné je to u fenoménu zvaného digi-
talizace. Ta velmi zásadně a stále více 
vstupuje do našich životů a mění je. Asi 
se shodneme, že cílem digitalizace je 
život usnadnit a zjednodušit, ale zda-
leka ne každý se sám dokáže zorientovat, 
nebo domyslet všechny nástrahy a pří-
padné komplikace. Tou nejzranitelnější 
skupinou jsou senioři, kteří se mnohdy 
brání moderním věcem a mají z nich 
oprávněný strach.
Digitalizace však nesmí být pro nikoho 
strašákem, ale dobrým sluhou. Je však 
zejména na nás, představitelích obcí, 
měst a krajů, abychom co nejširšímu 

spektru společnosti umožnili získat kva-
litní informace a návody, jak s digitál-
ními technologiemi bezpečně zacházet 
a  jak je používat ke svému prospěchu 
a užitku.
Myslím si, že je třeba vysvětlit seniorům, 
jak jednoduše a z pohodlí svého domova 
lze komunikovat s rodinou, úřady nebo 
lékařem. Podnikatelům představit mož-
nosti on-line komunikace s úřady, elek-
tronického podávání žádostí o dotace, 
úbytek byrokracie a  třeba i  snížení 
nákladů na řízení fi rmy. To vše je nutné 
učinit co nejdříve a hlavně ve formě, 
která bude pro seniory i další skupiny 
obyvatelstva příjemná, pochopitelná 
a zbaví je strachu z moderní doby. 

Ludmila Vocelková
krajská zastupitelka za ANO

CO TRÁPÍ MĚSTA A OBCE 
KARLOVARSKÉHO KRAJE? 

Když v  létě roku 2021 začalo současné 
vedení kraje vyjíždět do jeho jednotlivých 
částí, průběžně k nám z médií a sociálních 
sítí prosakovalo, co jednotlivé obce trápí. 
Nejčastěji se jednalo, a  stále jedná, 

o problémy v oblasti zdravotnictví, nedo-
statek praktických, dětských a zubních 
lékařů nebo lékařů specialistů. Pravidelně 
se mluvilo o nutnosti oprav krajských 
i místních komunikací, opěrných zdí 
a mostů. Chyběly prostředky na opravy 
městských budov, zejména škol, školek, 
budov úřadů, knihoven, kulturních domů, 
nebyly fi nance na výstavbu sportovišť. 
A mnoho dalšího. 
Někde je potřeba dobudovat vodovod, 
jinde kanalizaci. V kraji máme ještě dnes 
„bílá“ místa, kde se obyvatelé nepřipojí 
k internetu ani se nedovolají mobilním 
telefonem. 
Některá města se pokouší zřizovat nebo 
rozšiřovat městské policie, protože Poli-
cie ČR má v kraji hluboký podstav. Nábor 
nových strážníků je navíc velmi náročný. 
Přestože se o Karlovarském kraji neustále 

mluví jako o strukturálně postiženém, 
je pro mnohá města těžké nalézt vhodné 
dotační programy, které by pomohly 
získat fi nance na rekonstrukci a výstavbu 
důležité a nepostradatelné městské infra-
struktury. A peníze městům chybí. Vše se 
totiž odvíjí od počtu obyvatel. Čím méně 
lidí, tím méně prostředků do rozpočtů 
měst. Lidé ubývají, ale území, o které je 
třeba se starat, zůstává stejné. 
Byla bych opravdu ráda, kdyby kraj upustil 
od pořádání různých ideových konferencí 
a eventů, nevymýšlely se pouze další nové 
studie, vize a agentury. Raději bych viděla 
snahu vyvíjet tlak na stát, aby lépe nastavil 
rozpočtové určení daní pro města, obce 
i kraje a také nastavil dotační tituly, které 
by se mohly jednodušeji čerpat. Jestli se 
toto nepodaří, budeme o většině pro-
blémů v kraji další roky zase jen mluvit.

Ing. Miroslav Balatka
senátor a krajský zastupitel za STAN

POTŘEBUJEME FUNGUJÍCÍ 
KRAJSKÝ SOUD V KARLOVARSKÉM 
KRAJI. VŠICHNI

Karlovarský kraj je posledním krajem 
v ČR, který nemá na svém území zřízenu 

alespoň pobočku krajského soudu. Ten, 
kdo potřebuje jeho služby, musí do Plzně. 
A to přesto, že byl už před více než 22 
lety schválen zákon, v  jehož příloze se 
praví, že v Karlových Varech má být zří-
zena pobočka Krajského soudu v Plzni. 
Žádný ministr spravedlnosti, potažmo 
žádná vláda za posledních více než 20 
let nedokázala tento zákon naplnit. A že 
už se jich za tu dobu vystřídalo. Tento 
nepříznivý stav má negativní dopady na 
občany kraje i na profesní růst soudců. 
Kraj dlouhodobě usiluje o to, aby pobočka 
KS v našem kraji pro občany byla. Na 
jeho stavbu je už léta připravený projekt 
i platné stavební povolení. Ale minister-
stvo spravedlnosti stále nemá vyčleněné 
investiční prostředky na realizaci stavby.

Je nám jasné, že se jedná pro stát 
o nákladnou záležitost. 
I proto hejtman spolu s dalšími hledali 
levnější řešení. Tím by mohlo být např. 
umístění pobočky do vhodných objektů 
areálu Okresního soudu v Chebu. Státu 
by se tak ušetřily prostředky v  řádu 
stovek milionů. Už v roce 2021 krajské 
zastupitelstvo schválilo zákonodárnou 
iniciativu kraje, která by toto umožnila. 
Ale ta nebyla dosud ve Sněmovně pro-
jednána a čas dále běží. 
Náš kraj je malý a má malé zastoupení 
v parlamentu. Z celkového počtu 281 
zákonodárců máme pouze 5 poslanců 
a 3 senátory. Abychom něčeho dosáhli, 
je potřeba táhnout za jeden provaz 
bez ohledu na stranickou příslušnost. 
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Karla Maříková
poslankyně a krajská zastupitelka za SPD

MODERNIZACI LETECKÉ DRÁHY 
LETIŠTĚ KARLOVY VARY BUDE 
MUSET USTOUPIT LES

Modernizace letecké dráhy Letiště Karlovy 
Vary je důležitým projektem, nicméně 
představuje zásadní zásah do přírodního 
prostředí, neboť v cestě rozvojových plánů 
stojí lesní pozemky, které jsou nezbytné 
pro rozšíření letecké dráhy. Kraj se proto 
rozhodl jednat a ve spolupráci s Lesy ČR 
se zaměřit na znalecké posouzení a požá-
dat o vyjmutí těchto pozemků z lesních 
oblastí. Kompenzace za ztrátu lesa, kterou 
kraj nabízí, činí zhruba 21 milionů korun, 
a dalších 1,5 milionu korun bude vypla-
ceno hospodářům, kteří přijdou o lesní 
plochu. Současné tendence ukazují, že 

lesy jsou často obětovány na oltář lidské 
expanze a rozvoje. Přitom je nutné si uvě-
domit, že lesy plní řadu nenahraditelných 
funkcí, od udržování vodního cyklu až po 
poskytování útočiště pro mnohé druhy 
fauny a fl ory. Význam lesa pro ekosystém 
a klima je tak obrovský, že každý zásah 
by měl být pečlivě zvážen. Zásahy, jako 
je rozšíření letecké dráhy, vyžadují nejen 
fi nanční, ale i ekologické kompenzace. 
Je zásadní, abychom při rozvoji infra-
struktury nezapomínali na závazky vůči 
ochraně přírody. V této době, kdy si EU 
stanovuje nereálné cíle v souvislosti se 
snižováním emisí, které budou mít dopad 
na naši ekonomiku, je každý krok vedoucí 
k odlesnění krokem zpět a absolutně si 
protiřečí s Green Dealem EU. Je naší 
povinností chránit lesy, které jsou nejen 
plícemi planety, ale také základem pro 
mnoho ekosystémových služeb, jež jsou 
nezbytné pro naše přežití. Modernizace 
letecké dráhy s sebou nese slib ekonomic-
kého růstu a lepší dostupnosti regionu, ale 
nesmíme přehlížet dlouhodobé důsledky 
pro životní prostředí. V této souvislosti 
je třeba klást důraz na výsadbu nových 
lesních ploch, které by měly co nejvíce 
napodobovat původní ekosystémy, a pod-
porovat tak biodiverzitu a zachytávání 

uhlíku. Je důležité, aby byla výsadba 
provedena s odbornou péčí a byly zvo-
leny vhodné druhy stromů odpovídající 
danému prostředí. K případnému kácení 
lesů by se mělo přistupovat s maximální 
opatrností a vždy s ohledem na ekologické 
a sociální dopady takového rozhodnutí. 
Projekty, jako je rozšíření dráhy, mohou 
přinést okamžité ekonomické výhody, 
ale musíme si být vědomi, že ztráta lesů 
ovlivní místní klima, biodiverzitu a celko-
vou kvalitu života. 
Na závěr je třeba zdůraznit, že veškeré 
ekonomické a infrastrukturní projekty 
by měly být realizovány s  vědomím 
trvalé udržitelnosti a  respektu k pří-
rodním zdrojům. Zatímco rozšíření 
dráhy může představovat krok vpřed 
pro regionální rozvoj, tak se zároveň při 
tomto pokroku nesmí zanedbat ochrana 
životního prostředí a udržitelnost eko-
systémů. Rozumná rovnováha mezi roz-
vojem a ochranou přírody je klíčová pro 
budoucnost a pro zajištění, že přírodní 
krásy a funkce lesů zůstanou zachovány 
pro další generace. Rozhodnutí o rozší-
ření dráhy a souvisejícím odlesňování by 
proto mělo být přijato s plnou zodpo-
vědností a po důkladném zvážení všech 
možných dopadů.

A hledat podporu i  jinde. I proto jsme 
v  Senátu na Podvýboru pro regiony 
v transformaci, který je složen ze sená-
torů našeho, Ústeckého a Moravsko-
slezského kraje napříč politickým 

spektrem, na můj návrh v březnu pro-
jednali a schválili usnesení, které podpo-
ruje vyřešení tohoto letitého problému, 
a vyslali ho směrem k ministerstvu, pre-
miérovi a poslancům. Podobné usnesení 

by měl nyní projednat i obdobný podvý-
bor ve Sněmovně. Zesílíme tak náš spo-
lečný tlak na odpovědná místa, aby se 
mohlo po 22 letech najít řešení, jak zajistit 
služby krajského soudu v našem kraji.

Mgr. Jindřich Čermák
krajský radní pro oblast vzdělávání, 
školství a mládeže, tělovýchovy a sportu 
a zastupitel za Českou pirátskou stranu

BUDOUCÍ NEJHORŠÍ?
Před třemi lety se bývalý český premiér 
nechal slyšet, že náš kraj je „úplně nej-
horší, historicky ve všem“. Tu větu každý 
z nás slyšel už nesčíselněkrát (a stejně 
často ji sám v nějakém kontextu použil). 

Některé mé kolegyně a kolegové se v ní 
neustále nihilisticky vyžívají v tomto slo-
ganu a mají ho jako argumentační hůl, 
kterou neváhají mlátit kolem sebe. Přesto 
mě tváří v tvář při setkání s nastupující 
generací velmi příjemně překvapilo, jak 
bere Karlovarský kraj za svůj a vnímá ho 
jako region plný příležitostí.
Nepovažuji se za nejmladšího, dalším 
životním milníkem bude padesátka, ale 
přesto jsem v rámci rady (i zastupitel-
stva) hluboko pod věkovým průměrem. 
To nepovažuji za nejšťastnější. Političtí 
zástupci by měli odrážet celou populaci 
– názory, pohlavím i věkem. Někteří z nás 
se v zaběhnutých schématech pohybu-
jeme tak dlouho, že často nejsme schopni 
vidět za roh, uvažovat nad problémy ale-
spoň trochu originálně. Postoje těch, 
kteří budou mít náš kraj za několik málo 

let na bedrech, je tedy důležité alespoň 
vyslechnout. Bylo by nesmírnou chybou 
je podceňovat, ignorovat je, či se jim 
dokonce vysmívat.
Mezi současnými středoškoláky je pocho-
pitelně stále převládající touha náš kraj 
opustit. Ale stále častěji se objevuje, že 
po studiích, či získání zkušeností doma 
i v zahraničí, by se rádi vrátili tam, kde 
vyrostli. Cítí sounáležitost se svou domo-
vinou, a i když si často o situaci v regi-
onu neváhají dělat legraci, jejich hrdost je 
mnohem větší než třeba v mojí generaci. 
Nicméně není to automatické. Náš kraj 
musí umět nabídnout kvalitní životní 
podmínky ve všech směrech. Zkusme 
pro jednou nebýt věční mrmlalové, kteří 
pořád něco říkají, ale pokusme se vnímat 
Karlovarský kraj jako region plný mož-
ností. Tím totiž doopravdy je.
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ROZHOVOR

KTERAK SE MARTIN RUBEŠ 
NA OLYMPIÁDU KVALIFIKOVAL

Jak bude vypadat olympijská příprava?
Na konci dubna odlétáme na Světový pohár 
do Kolumbie, čtrnáct dní nato máme SP 
v Paříži a před olympiádou máme i evrop-
ský šampionát, takže turnajů nás čeká 
ještě docela dost. Pokračovat tedy budeme 
v našem normálním režimu, ale výkonnost 
budeme samozřejmě směřovat k OH, tak 
aby v té době byla na té nejvyšší úrovni.

Je v plánu i přípravný kemp?
Zatím nevím, je to čerstvé. Nějaké sou-
středění určitě bude, jestli to ale bude 
v Čechách nebo v zahraničí… Bude to 
složitější, na olympiádu nás pojede málo, 
zbytku světa skončí sezona, takže ti už 
moc trénovat nebudou. Záležet bude na 
tom, jestli se budeme chtít připravovat 
s šermíři reprezentujícími státy, které se 
na olympiádu kvalifi kovali.

Znáte se s kolegy z  českého olympij-
ského týmu?
Samozřejmě se známe. Fandíme si, občas 
si napíšeme. To je normální.

S  jakými ambicemi do Paříže poletíte 
a koho favorizujete celkově?
V naší zbrani, tedy kordu, jsou určitě nej-
většími favority domácí Francouzi. To je 
„mekka“ šermu, absolutní špička. Počí-
tat se musí i s Italy nebo Maďary. Obecně 
a  v  našem sportu zvlášť ale platí, že 
mnohem těžší je se na olympiádu dostat, 
než ji pak vyhrát. Stát se může úplně cokoli 
a my budeme bojovat o to, abychom si 
domů kousek té Eiff elovky přivezli (smích).

Když už jsme u pařížské symboliky, jaká 
místa jsou zde vaše oblíbená?
Pojedu tam už pojedenácté nebo pod-
vanácté, bývám tam celkem často. Sice 
to bývá ve velké míře o cestování pouze 
mezi halou a hotelem, ale Paříž samo-
zřejmě znám. Eiff elovka je jasná, ale líbí se 
mi třeba Sacre Coeur a zajímavé je třeba 
i zdejší metro, cestovat v tom bludišti, to 
je zážitek. Paříž je celkově nádherné město 
a v době konání olympijských her bude 
určitě ještě víc vyšperkovaná.

Ne, to není název pohádky, ale splněný sen šermíře Martina Rubeše. Kordi-
sta karlovarské Lokomotivy si stříbrnou medailí získanou společně s českým 
týmem ( Janem Beranem, Jakubem Jurkou a Michalem Čuprem) na Světo-
vém poháru v gruzínském Tbilisi zajistil účast na letních olympijských hrách 
v Paříži. V každé šermířské disciplíně zde bude přitom startovat pouze osm 
týmů. Češi si do téhle vybrané společnosti proklestili cestu po více než tři-
ceti letech, naposledy se účastnili OH v Barceloně 1992. Do francouzské met-
ropole pocestují naši kordisté ve čtyřech, včetně náhradníka. „Tenhle tým 
jsme začali budovat před třemi lety a nakonec to klaplo. Jsme teď nadšení, ale 
jedeme dál,“ říká Martin Rubeš v našem rozhovoru.
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NÁŠ KRAJ

Nové Sedlo, Vintířov a Mírová
V  rámci pravidelných cest po regionu 
zamířil hejtman Petr Kulhánek na Sokolov-
sko. Doprovod mu jako obvykle dělal radní 
pro oblast rozvoje venkova a zemědělství 
Vít Hromádko. Se starosty Nového Sedla, 
Vintířova a Mírové hovořili o aktuální situ-
aci v obcích i o tom, co je tíží a kde kraj 
může nabídnout pomocnou ruku. V Novém 
Sedle chystají velké investice do bytové 
výstavby. Aktuálně dokončují projekto-
vou dokumentaci k lokalitě Sedmidomky, 
kde by mělo v budoucnosti vyrůst přes 30 
nových domů, a další investice směřují do 
hornické kolonie a do vybudování nástavby 
domu pro seniory v Loučkách. Cyklistům 
by v Novém Sedle měla již brzy sloužit nová 
cyklostezka vedoucí do Chodova. Kromě 
toho by město chtělo vybudovat i cyklo-
stezku do Lokte podél trati, kde ovšem 
mají problém s jejím křížením přes koleje. 
Také ve Vintířově se řešila výstavba nové 
cyklotrasy, dalším z témat byla například 
problematika opatrovnictví, která se v čím 

dál tím větší míře přesouvá na obec. 
Investiční prioritou v Mírové byla v uply-
nulých letech oprava a výstavba nových 

chodníků. Rádi by zde ještě vybudovali 
pumptrackovou dráhu pro děti, na to jim 
však už nezbývají volné prostředky a nedaří 
se ani najít vhodný dotační titul pro možné 
fi nancování. Velkým tématem společného 
jednání pak byla povodeň, která Mírovou 
postihla před Vánoci, a související úprava 
dvou mostů, jejichž malý profi l brání prů-
toku vody.

Radní pro oblast sociálních věcí 
navštěvuje sociální služby v kraji
Radní pro oblast sociálních věcí Robert 
Pisár pokračuje s návštěvami v sociálních 
službách. Během té poslední zavítal do 
Domova pro osoby se zdravotním posti-
žením „Sokolík“ v Sokolově pro klienty do 
18 let a do Domova pro osoby se zdravotním 
postižením „Vilík“ v Chebu pro klienty ve 
věku od 3 do 18 let. Vilík zhruba před rokem 
převzal Karlovarský kraj od města Cheb. 
Dům s  přilehlou zahradou pro dětské 
a mladistvé klienty je sice vhodně umís-
těn v lokalitě, kde ostatní obyvatelé soužití 
se zdravotně postiženými dětmi akceptují 
a na jejich přítomnost jsou zvyklí, ale dům 
již zdaleka nevyhovuje standardům byd-
lení. Rekonstrukce objektu by vyžadovala 
odizolování objektu, kompletní nové roz-
vody elektřiny, odpadů, stavební úpravy 
pokojů, opravu střechy, bourání příček, 
zvětšení prostor a tím i snížení počtu lůžek. 
Nabízí se také možnost vybudování nového 
objektu v areálu přilehlé zahrady, případně 
získání bytů pro klienty domova.
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PŘÍBĚHY NÁROČNÉ OBNOVY VYPRÁVÍ NOVÝ CYKLUS VIDEÍ
O tom, jak náročné je pustit se do opravy 
zchátralé památky a co všechno to obnáší, 
se můžete přesvědčit v nově natočených 
videích Karlovarského kraje. S vlastníky 
sedmi vybraných památkově chráněných 
objektů a  jejich obdivuhodnou „nikdy 
nekončící“ prací se seznámíte humornou 
formou - třeba s 20 let probíhající obno-
vou hradu Hartenberg, kde si jeho vlastník 
vyškolil z mladých kluků partu šikovných 
řemeslníků, kteří mu s  rekonstrukcí 
pomáhají. 
Zavítáte také do Jáchymova, kde se 

v polozbořeném bývalém měšťanském domě 
usadila početná rodina a dnes je zde pro-
vozována úspěšná kavárna Café 1516. Mezi 
další památky, které jsou zde představeny, 
patří statek Vysočany u Ovesných Kladrub, 
tvrz v Pomezné, zámek v Kopaninách, bývalý 
pivovar ve Valči nebo mlýn ve Stráži nad 
Ohří. Co objekt, to jedinečný příběh. Cyklus 
videí s názvem „Můj Karlovarský kraj“ jsou 
aktuálně dostupná na kanálu YouTube. 
Pochází z dílny KMB International Films 
a režie se ujala česká scenáristka a doku-
mentární režisérka Zora Cejnková.

Výkup starého papíru
za 7 ct/1 kg (cca 1,80 Kč/kg)

Fa Schrottmobil, Talsperrenstrasse 4, 08606 Oelsnitz, 
Německo, tel. 0049/176-21793134

Otevřeno: 
PO-ČT 9.00 - 17.30 hod.

PÁ 9.00 - 15.00 hod.
(polední přestávka 12.00 - 13.00 hod.)

A K T U Á L N Í  I N F O R M A C E  O  C E N Á C H  N A :
w w w . s c h r o t t m o b i l . i n f o  
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Celkem 30 milionů korun letos rozdělí 
Karlovarský kraj v  rámci dotačního 
Programu na obnovu a  využití kul-
turních památek, památkově hodnot-
ných objektů a movitých věcí. Finanční 
prostředky pomohou například s obno-
vou a záchranou goticko-renesančního 
domu v Horním Slavkově, restauro-
váním oltáře v kostele v Kynšperku nad 
Ohří, opravou a rekonstrukcí střechy na 
zámku Stružná, restaurováním sloupu 
na Starém náměstí v Sokolově, obno-
vou městského opevnění na chebském 
hradě či s fi nálním dokončením obnovy 
Findlaterova altánu v Karlových Varech. 
„V tomto programu každoročně evidu-
jeme velký zájem a nejinak je tomu také 
v roce letošním. A to navzdory tomu, že 
k původně vyhrazeným 20 milionům 

jsme z přebytku hospodaření z loňského 
roku uvolnili ještě dalších deset milionů, 
což je v historii kraje zatím nejvyšší 
částka. Naprosté většině žadatelů byla 
dotace poskytnuta, i  když ne vždy 
v požadované výši,” uvedla Oľga Halá-
ková, radní pro oblast kultury a památ-
kové péče.
Účelem dotačního programu je podpora 
realizace projektů záchrany, obnovy 
a  využití nejen kulturních památek, 
ale i památkově hodnotných objektů 
a památkově hodnotných movitých věcí 
na území Karlovarského kraje. Na krajský 
úřad bylo doručeno celkem 146 žádostí 
v požadované výši téměř 79 milionů 
korun. Po vyhodnocení všech žádostí pak 
byla částka 30 milionů korun rozdělena 
mezi 130 žadatelů.

NA OBNOVU PAMÁTEK PŮJDE 
REKORDNÍCH TŘICET MILIONŮ

NÁŠ KRAJ  |  INZERCE



BLAHOPŘEJEME

V barvách prvních jarních slunečných 
paprsků byl pugét, kterým obdarovala 
krajská radní Oľga Haláková naši další 
spoluobčanku, která oslavila úctyhodné 
101. narozeniny. 
Oslavenkyní je paní Alžběta Solodu-
nová z Karlových Varů. Kromě květiny ji 
potěšil také dárkový koš s nejrůznějšími 
pochutinami. Paní Solodunová je volyň-
ská Češka, původem z Polska. Do regi-
onu se přestěhovala během první vlny 
osídlování pohraničí po 2. světové válce. 
Vystudovala farmacii a tomuto oboru 

se věnovala celý svůj život. Pracovala 
v karlovarské centrální lékárně a také 
v lékárně ve Vřídelní ulici. Jubilantka 
se pyšní jednou nevšední schopností, je 
polyglotkou a hovoří šesti jazyky. Ráda 
poslouchá vážnou hudbu a čte. O  její 
lásce ke knihám se paní radní mohla 
přesvědčit hned při vstupu do obýva-
cího pokoje, který zdobila bohatě záso-
bená knihovna. Ještě jednou přejeme 
paní Solodunové všechno nejlepší, 
hlavně pevné zdraví a mnoho krásných 
kulturních zážitků.  

MILUJE VÁŽNOU HUDBU, HOVOŘÍ ŠESTI 
JAZYKY A PRÁVĚ OSLAVILA 101. NAROZENINY

Další dámou, která rozšířila řady sto 
a  víceletých občanů Karlovarského 
kraje, je paní Jarmila Grycová ze Soko-
lova. Oslavenkyni zástupci kraje zastihli 
na návštěvě u  lékaře, kam pravidelně 
dochází, pogratulovali jí a předali tra-
diční dary – dárkový koš a pugét čerstvě 
řezaných květin. Jubilantka je původem 
z Plzeňska. Pracovala jako prodavačka 
a v obchodě potkala i svého manžela, 
který k ní chodil nakupovat. Do Sokolova 
pak přišli v roce 1958 a společně vychovali 

dvě děti. Paní Grycová celý život milo-
vala práci na zahrádce a nikoho jiného 
z rodiny k této činnosti nepustila. Ráda 
si zahřeší kafíčkem a sladkým zákuskem 
nebo si pochutná na staré české klasice 
knedlo vepřo zelo. Má ráda zvířata, ke 
kočce Báře by si ráda pořídila také psa. 
Oslavu stých narozenin si velkolepě 
užila se svými nejbližšími, dokonce na ní 
zahrála i rodinná kapela. Paní Grycové 
přejeme pevné zdraví a těšíme se zase za 
rok na viděnou.

NEPOHRDNE STAROU ČESKOU KLASIKOU. 
I VE STO LETECH MILUJE SLADKÉ
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3. 4.

BEER GRILL
FEST

THERMAL

 14:00 - 22:00  / 11:00 - 22:00

CZEFTA
CESKÁ FOOD TRUCK ASOCIACE



TIP NA VÝLET

Sezonu už zahájilo i nejstarší golfové 
hřiště u nás. Osmnáctijamkovka Royal 
Golf Clubu Mariánské Lázně je oce-
něná titulem britské královny Alžběty II. 
Hřiště je po zimní přestávce ve výborném 
stavu a je zřejmé, že díky organizačním 
změnám v odborné péči o greeny a jejich 
okolí je v  jednom z nejlepších stavů za 
několik posledních let. Podařilo se tak 

dosáhnout nejen vysoké kvality hracích 
ploch, ale zároveň se daří i prodlužovat 
období v roce, po které jsou plně hratelné.
V  roce 2023 se na hřišti RGCML 
konalo celkem 57 turnajů různé veli-
kosti, z toho 25 otevřených a 32 smluv-
ních (komerčních), což je stejný počet 
jako v roce 2019. Po mnoha letech se na 
hřiště v Mariánských Lázních vrátil také 

mezinárodní turnaj pořádaný Evrop-
skou golfovou asociací „European Senior 
Men´s Team Championship“.
Hřiště Royal Golf Clubu Mariánské Lázně 
je příkladem klasického typu skotských 
a irských hřišť své doby. 18jamkové hřiště 
leží na úpatí Slavkovského lesa, 787 metrů 
nad hladinou moře, převážně v rovinaté 
části. Vzniklo roku 1905, a  je tudíž nej-
starším hřištěm na našem území. Hřiště 
bylo založeno a  slavnostně otevřeno 
21. 8. 1905 anglickým králem Edwardem 
VII. Po přestřižení inaugurační pásky se 
král podepsal zlatým perem do pamětní 
knihy a zároveň se stal prvním zakládají-
cím členem klubu. Royal Golf Club Mari-
ánské Lázně je jediný ve střední Evropě, 
který se může pochlubit tak významnou 
minulostí. Nesporným vyvrcholením his-
torie klubu je získání práva užívat titul 
„Královský golfový klub“ (Royal Golf Club 
Mariánské Lázně) velkorysým rozhod-
nutím britské královny Alžběty II. v roce 
2003 a následnou návštěvou Jeho krá-
lovské Výsosti prince Edwarda, hraběte 
z Wessexu. Hřiště tvoří kompaktní jasně 
ohraničený areál, z nějž vybočují pouze 
dvě jamky dostavěné v roce 1978, aby 
nahradily dvě příliš krátké a stěsnané 
jamky původní. Greeny jsou ve srovnání 
s nově budovanými hřišti velmi malé, ale 
dobře chráněné bunkery. Hřiště je z větší 
části rovinaté. Na první pohled se může 
zdát snadné, při hře se však objeví řada 
nástrah, vyžadujících přesnou technickou 
hru. Je obklopeno z velké části jehlič-
natými lesy, díky čemuž je na něm pří-
jemně i ve velmi horkých letních dnech. 
V  mnoha místech se otevírá výhled 
do okolní krajiny, která je přírodní a není 
rušena žádnou zástavbou. Vzduch je plný 
kyslíku a nasycený ozónem, a  je proto 
opravdovým pohlazením pro plíce hráčů. 
Atmosféru dotváří klubovna v tradičním 
anglickém stylu.

Hledáte inspiraci pro své výlety po Karlovarském kraji? 
Přihlaste se k odběru novinek na krajském portálu cestovního ruchu 
www.zivykraj.cz (newsletter ve spodní části webu).

GOLF-PASS, TO JE KLÍČ 
K UNIKÁTNÍM ZÁŽITKŮM
Royal Golf Club Mariánské Lázně, Golf Resort Karlovy Vary, Cihelny Golf & 
Wellness Resort, Golf Sokolov, Golf Resort Františkovy Lázně – Hazlov, Golf 
Club Kynžvart. Šest překrásných hřišť ležících v Karlovarském kraji spo-
juje unikátní golfová služba Golf-pass, díky které si na nich můžete zahrát 
v rámci zvýhodněného green fee. Všechny hřiště jsou v dojezdové vzdále-
nosti do jedné hodiny a s Golf-passem v rámci slevových balíčků dohromady 
ušetříte až 3130 korun.  Green fee je možné využít celý rok, tedy 365 dní ode 
dne zakoupení.
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KULTURNÍ TIPY
Nenechte si ujít komentovanou prohlídku 
jedinečných minerálů
U příležitosti výročí deseti let od úmrtí 
významného mineraloga, geologa 
a  jáchymovského patriota Jana Hlouška se 
uskuteční dvě komentované prohlídky uni-
kátní expozice minerálů a hornin v Králov-
ské mincovně. Ta je jedním z významných 
odkazů, které zde Hloušek zanechal. Řada 
exponátů není vystavena nikde jinde na 
světě. Průvodcem bude mineralog a kry-
stalograf, přítel a jeho kolega Jakub K. Plášil 
z Fyzikálního ústavu AV ČR. Navíc vstup do 
expozice bude v tento den volný.
Muzeum Královská mincovna Jáchymov, 
27. 4. 2024

Oslavte Den země na Soosu
Den Země je celosvětová událost, která se 
každoročně 22. dubna zaměřuje na propa-
gaci a podporu ochrany životního prostředí. 
A kde jinde ho oslavit, než o týden později 
v národní přírodní rezervaci Soos nedaleko 
Františkových Lázní. V rámci cyklu přírodo-
vědných akcí a vycházek s názvem „Pojďte 
s námi do přírody” vás čeká komentovaná 
prohlídka záchranné stanice živočichů, 
exkurze s botanikem nejen po naučné stezce 
Soosu, ale také dílny a soutěže pro děti. 
Národní přírodní rezervace Soos, 4. 5. 2024

Vydejte se na cestu kolem světa 
s Muzeem Sokolov
Ve výstavní síni v přízemí sokolovského 
zámku se uskuteční výstava prací žáků ZUŠ 
Sokolov a odloučeného pracoviště Březová 
inspirovaná cestovatelskými fotografi emi 
Jaroslava Honzáka. Vystavená díla vám 
kromě estetického zážitku nabídnou i další 
možnosti neobvyklé zábavy. Tak si přijďte na 
výstavu s příznačným názvem „Cesta kolem 
světa“ pohrát i se něco nového dozvědět. 
Muzeum Sokolov, 11. 4. – 30. 6. 2024

Muzeum Karlovy Vary hostí unikátní 
výstavu o starověkém Egyptě
Výstavou „Kemet“ v Muzeu Karlovy Vary ote-
vírá Hesham Malik fascinující náhled na 
egyptskou kulturu. Prožijete mýty i sku-
tečnosti starověkého Egypta, země faraonů 
a otroků. Autor výstavy chce touto iniciati-
vou ukázat, že odkaz umělecké tvořivosti 
dokáže přetrvat tisíciletí a oslovit i dneš-
ního člověka. 
Muzeum Karlovy Vary, 3. 4. – 2. 6. 2024

VĚK PRO NÁS NENÍ PŘEKÁŽKOU. 
O VÝTVARNOU SOUTĚŽ PRO SENIORY 
BYL LETOS OBROVSKÝ ZÁJEM
Letošní ročník výtvarné soutěže pro seniory s názvem „Věk pro nás není překážkou“ 
byl bezesporu výjimečný. Za celou historii konání soutěže se do něj přihlásilo nejvíc 
účastníků. Celkem 80 výtvarníků z našeho regionu usilovalo o vítězství. Hejtman Petr 
Kulhánek společně s ředitelem Galerie umění Karlovy Vary Janem Samcem předali 
ceny devíti z nich. Udělena byla také cena Českého rozhlasu Karlovy Vary, který je 
mediálním partnerem soutěže.
Soutěž, která se letos konala již pojedenácté, je určena všem výtvarníkům nad 60 let. 
Jejím cílem je ukázat, že i v pokročilém věku mohou být lidé stále aktivní. Soutěžilo se 
celkem ve třech kategoriích. Senioři mohli přihlašovat nejenom rukodělné výrobky, ale 
také obrazy či fotografi e. Největší zájem byl jako obvykle o kategorii „Kresba, malba, 
grafi ka“, kde bylo odevzdáno 45 prací. 
Odborná porota vybírala z každé kategorie tři nejlepší práce bez ohledu na pořadí. 
Jejich autoři byli odměněni dárkovými koši, pamětními listy a poukazy na program 
pro seniory do Galerie umění Karlovy Vary. Slavnostního vyhlášení výsledků soutěže se 
kromě pozvaných hostů zúčastnil také fl étnový soubor ze Střední pedagogické školy, 
gymnázia a VOŠ Karlovy Vary.

VÝHERCI SOUTĚŽE DLE KATEGORIÍ
Ruční práce: Jindřich Rohla (Kraslice), Marie Karlovská (Horní Slavkov), Dana 
Balcarová (Karlovy Vary)
Kresba, malba, grafika: Josef Král (Karlovy Vary), Jana Lajblová (Karlovy Vary), 
Miroslav Hlaváček (Cheb)
Fotografie: Libuše Chylová (Karlovy Vary), Jaroslav Jirásek (Cheb), Ján Bocko 
(Karlovy Vary)
Cena Českého rozhlasu Karlovy Vary: Hana Janků (Krásno)

MUZEUM KRÁLOVSKÁ MINCOVNA SE PYŠNÍ ODZNAKEM KVALITY
Díky pozitivním hodnocením návštěvníků získalo Muzeum Královská mincovna 
v Jáchymově, pobočka Muzea Karlovy Vary, odznak kvality pro rok 2024. Patří tak 
mezi nejlépe hodnocená místa na mapovém portálu Mapy.cz. 
„Z neočekávaného ocenění máme velikou radost. Vnímáme potřebu poskytovat 
služby na stále vyšší a vyšší úrovni a snažíme se o vybudování příjemného prostředí, 
kde se setkávají lidé nejen z celé České republiky, ale i Evropy. Ocenění „odznakem“ 
kvality je pro nás závazkem a povzbuzením, abychom i nadále poskytovali prvo-
třídní služby všem návštěvníkům,“ uvedla ředitelka muzea Dominika Kožešníková. 
Nálepka označující oceněné místo se nyní vyjímá na okně muzea. 
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Crafter

Autorizovaný prodejce Volkswagen

AUTOSALON Manfred Schöner 
Ke Hřbitovu 1, 350 02 Cheb
Tel.: 354 547 810 

Pracant, který
nepotřebuje
manuál

Výkonná dodávka s inovativním 8stupňovým automatem.

Na obrázku model s příplatkovými doplňky. 
Kombinovaná spotřeba a emise CO2: 8,3–12,6 l / 100 km, 218–330 g / km.


